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Niekofko spomienok 
na akademika Vojtěcha Jarníka 
Štefan Schwarz, Bratislava 

Týchto niekolko spomienok na mójho učitela a neskoršieho vzácného staršieho pria-
tela má dokresliť ludský profil velkej vedeckej osobnosti, člověka rýdzeho charakteru 
s nevšednými ludskými vlastnosťami. 

Pri písaní týchto riadkov som nerobil žiadne „hlboké" rešerše. Písem tak, ako mi 
Jarník utkvěl v památi, ako ho i dnes vidím před sebou. Často pojde o drobnosti; 
nechcem a nemóžem sa im vyhnúť, aj keď sú azda subjektivného charakteru. Nadto 
v kontexte spomienok nie je možné odhliadnuť od dějinných událostí, ktoré boli silnejšie 
než naša vola alebo želania. 

S profesorom Jarníkom som sa osobné zoznámil začiatkom októbra 1932. Bolo to 
zoznámenie „jednosměrné": prvá přednáška „Úvod do diferenciálneho a integrálneho 
počtu" pre poslucháčov prvého ročníka. Jeho měno mi nebolo neznáme. Ako gymnazista 
bol som horlivým čitatelom Rozhledov, včítane obálky, kde som sa dozvěděl, že v krát-
kom čase má výjsť nové vydanie knihy profesora K. Petra Integrálny počet s dodatkom 
V. Jarníka Úvod do theorie množství. 

Vstupoval som na fakultu s akýmsi „predstihom". Náš profesor matematiky na 
gymnáziu mi požičal známu dvojdielnu učebnicu V. Vojtěcha, určenu poslucháčom 
techniky. Přepočítal som z nej mnoho desiatok príkladov. Vóbec mi nenapadlo skúmať, 
čo je „přesné" a čo je „menej přesné", hlavně, že mi to „vychádzalo". V dnešnej (frázo-
vitej) terminologii by sme povedali „technickú stránku věci44 som relativné dobré ovládal. 
Podvědomé ma přitom niečo „rušilo44. V přibližné rovnakom čase ako úspěšný riešiteí 
úloh z Rozhledov som dostal ako cenu okrem 2 — 3 iných (starších) knih aj Kósslerovu 
knížku Úvod do diferenciálního počtu. Tá mi akosi nebola po chuti. Boli tam aj také 
„samozřejmé44 věci a dosť sa mi zdála rozvláčná44. A hlavně málo príkladov. A ako 
17ročný nemal som dosť trpezlivosti to celé čítať a pochopit' o čo vlastně ide. 

Keď som začal počúvať Jarníkove přednášky, tak som za 2 —3 týždne zistil, že to 
s tým mojim „predstihom44 nie je také růžové. (Ovšem velmi sa mi to hodilo v Trkalovom 
Úvode do teoretickej fyziky.) Jarník presne vedel, čo sme sa učili na strednej škole. 
Preto začal s nerovnosťami a absolutnou hodnotou. (Samozřejmé nie také krkolomné 
příklady, ktoré dnes nezřeli reformátoři vtláčajú do stredoškolskej látky.) Jeho přednášky 
boli jasné, prednášané kultivovanou rečou. Jarník neprednášal „pomaly44. Nikdy však 
nebolo cítiť nějaký j,chvat". Bolo „cítiť" že má všetko přemyšlené a vopred rozvrhnuté. 
Nepamátám sa, či sa vóbec pozřel niekedy do svojich poznámok. Viackrát sa nám 

Akademik ŠTEFAN SCHWARZ (nar. r. 1914) študoval matematiku a fyziku na Univerzitě Karlovej 
v Prahe (1932— 1936). V rokoch 1947— 1982 bol profesorom matematiky na Slovenskej vysokej škole 
technickej v Bratislavě. Zastával aj rad významných funkcií v SAV a ČSAV. Vědecky pracuje v ob
lasti algebry a teorie čísel. 
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v prvom semestri „ospravedlňoval44, že teóriu reálných čísel nám prednesie až v druhom 
ročníku. K prednáške bolo cvičenie pod názvom „Elementární cvičení z vyšší analýzy44, 
ktoré viedol sám. 

Na přednáškách a cvičeniach bývalo 15 — 20 študentov, ktorí nevynechali jedinú před
nášku; nie celkom pravidelné chodilo ešte 5 — 10 poslucháčov. Jarník mal vtedy 35 rokov. 
Bol natolko „taktný", že na cvičeniach sa snažil nevyvolávat' k tabuli. Chodili sme váčši-
nou dobrovolné sami. Přitom bol krajné trpezlivý. Pri kolokviu po prvom semestri 
som zistil, že ma Jarník pozná podlá měna a vedel, ako si počínám na prosemináři 
u prof. Bydžovského. Tak som zistil, že aj učitelia spolu „klebetia". 

Ako mladí študenti sme samozřejmé „hodnotili46 medzi sebou svojich učitelov i asisten-
tov. Každý bol iný. Bol medzi nimi aj velký věkový rozdiel. Mali sme „samozřejmé44 

rózne výhrady — nebrali sme to ovšem příliš vážné. Jarník bol mimo akejkolvek kritiky. 
Aj od starších študentov sme zdědili akúsi nepísanú úctu. Jedna drobnost': Prof. Trkal 
nás (dobromyselne) „hnal44 do knižnice. Jarník nám to jemné odporúčal. Boli učitelia, 
ktorí občas „moralizovali44, t. j . vytýkali nedostatky. Po dobu skoro 40 rokov, čo som 
Jarnika poznal, nepočul som ho dávať niekomu morálně ponaučenia. Keď sa mu niečo 
nepáčilo, radšej sa odmlčel. Tak sa choval aj k nám 19 — 20ročným študentom. 

Musím priznať, že ako prvoročiak som vlastně nemal jasnú představu o tom, že nás 
učí člověk, ktorý bol už vtedy světové uznávanou vědeckou osobnosťou. V októbri 
1934 som sa stal vědeckou pomocnou silou. Teda tak „trošku44 interny člen ústavu. 
Až vtedy som uviděl u asistenta Vláďu Knichala pěkný balíček Jarníkových vědeckých 
práč, ktoré Knichal študoval. [O zhodnotenie Jarníkovho vědeckého přínosu sa v tejto 
spomienke nebudem ani pokúšať. Urobil som to s ďalšími priatelmi na inom mieste.] 
Vtedy som si ešte ani zdaleka neuvědomoval, kolko vnútornej morálnej sily musel mať 
člověk s takou vědeckou převahou, že to nedal nikdy najavo. Bola to nielen skromnosť, 
ale aj kus vypestovanej osobnej disciplíny. 

Či mal přednášku alebo nie^ Jarník bol denně okolo osmej na ústave, odchádzal 
okolo oběda a od pol tretej bol opáť na ústave do neskorých večerných hodin. Občas 
som ho videi hrávať na Albertové tenis s profesorom Dolejškom, s asistentom D. Ilkovi-
čom a inými. Niekedy som vídával ako přistála před ústavom malá aerovka, ktorú 
riadila pí. manželka a odvázala Jarníka na koncerty, ktoré pravidelné navštěvoval. 

Keď som vstúpil na fakultu^ ohlásil prof. K. Petr přednášku „Teória čísel44. Bola 
určená pre vyššie semestre, ale chodil som na ňu, pretože ma to zaujímalo. Petr mal 
vtedy 64 rokov. Štýl jeho prednášok a seminárov bol citelné odlišný od Jarníkovho 
štýlu. Petr všetko demonstroval na príkladoch a niekedy aj „dokazoval na príkladoch". 
Kládol velkú váhu na numerické počítanie. Mne sa to lúbilo. Navštěvoval som všetky 
jeho přednášky a semináře až do jeho odchodu do dóchodku (v lete 1938). Jeho před
náška o teorii telies (v dnešnej terminologii teória polí) bola syntéza klasickej a abstrakt-
nej algebry. Bol som jeho posledným doktorandom (v juni 1937). 

Ale jedným okom som stále pokukával po Jarníkovi. (Aby som bol spravodlivý, 
„hltal44 som aj přednášky Bydžovského o algebraickej geometrii.) Jarník sám mi neskór 
dva-tri rázy rozprával, ako vyrástol pod Petrovým vplyvom (bolo to v rokoch prvej 
světověj vojny a nebolo to právě příjemné vysedávat' v zimníkoch v nevykúrených 
posluchárnách). 
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Aké Jarníkove přednášky a semináře som navštěvoval vo vyšších semestroch? Čechova 
kniha Bodové množiny bola v stípcovej korektuře. Jarník (a rad iných) čítali rukopis 
a korektury. V šk. roku 1934/35 (bol som v treťom ročníku) mali sme seminárně cvičenie 
z teorie metrických priestorov, v podstatě asi 100 stráň z chystanej knihy (ktorá vyšla 
1936). Jarník na seminároch obyčajne vykládal sám, ale bol viditelné rád, keď sme sa 
občas na niečo spýtali. V tom istom roku som si vypočul přednášku o Fourierových 
radech (z elementárneho hladiska a bez Lebesguovho integrálu), ktorá dobré „rozcucha
la" moje představy o Fourierových radoch. 

Třeba poznamenat', že už rok-dva predtým sme bežne riešili (u prof. Závišku)rovnice 
matematickej fyziky tak zvanou Fourierovou metodou. A pre čitatela, ktorý sa narodil 
po roku 1930, třeba dodať, že teória distribúcií vznikla o 15 rokov neskór. 

V ďalšom roku viedol seminář z teorie miery a integrálu podía právě vyšlej knihy 
St. Saksa. 

Ako Jarník sledoval súčasnú literaturu sa najlepšie odzrkadlilo v jeho seminároch 
z analytickej teorie čísel, kde vkládal metody a výsledky z práč ktoré právě vyšli. Išlo 
o také témy ako Waringov problém, diofantické aproximácie, rozdelenie prvočísel, 
geometria čísel a iné. A čo je nie nepodstatné, oboznamoval nás s vlastnými výsledkami. 

Bol som po štátniciach i po doktoráte, stal som sa od 1. októbra 1937 asistentom. To 
mi ale vóbec nevadilo, aby som i naďalej nenavštěvoval jeho přednášky a semináře. 
Tak som napr. v šk. roku 1937/38 chodil na přednášku o sumabilite nekonečných 
radov a nové výsledky z teorie diofantických aproximácií. (Všetky tieto přednášky a semi
náře mám dodnes zachované, právě tak ako napr. překrásné Záviškové přednášky z teo-
retickej fyziky a mnohé iné.) 

Z toho, čo som doteraz povedal, možno si urobif přibližný obraz o tom, aký široký 
rozhíad mal Jarník v roznych oblastiach matematiky (ktorý si neskór ďalej rozšiřoval). 
Mal rozsiahlu vedeckú korešpondenciu s desiatkami zahraničných matematikov. 

Jarník bol v 20. rokoch dvakrát dlhý čas v Góttingen u E. Landaua. Považoval ho 
za svojho druhého učitela. Vedel podrobné o poníženiach, ktoré tento vědec světového 
měna vytrpěl v tretej říši. Citelné sa ho dotkla správa, keď sa vo februári 1938 dozvěděl, 
že zomrel v emigrácii v Holandsku v poměrné mladom veku 61 rokov. 

Praha bola v rokoch 1933-38 přechodnou stanicou pre mnoho vědeckých a umělec
kých pracovníkov-emigrantov, a to nielen z Německa, ale aj z Polska a pobaltských 
štátov. Medzi nimi bolo aj viac matematikov. Na jednoho z nich sa dobré památám. 
Ale muselo ich byť viacej, ktorí sa na Jarníka obracali o radu. Dvadsať a tridsať rokov 
neskór sa na mňa na roznych medzinárodných konferenciách obracali ludia (ktorých 
som poznal iba podía měna) a nostalgicky spomínali na Prahu a Jarníka. 

Už začiatok roku 1938 nevěštil nič dobrého. Oficiálna politika sa sice snažila obyva
telstvo upokojit', ale všetci dobré vieme, ako to nakoniec skončilo v Mnichove. 

Po Mnichove sa život na fakultě fažko rozbiehal. Učitelia i študenti boli nervózni. 
Každý tušil, že to nie je ešte koniec. Mal som problémy sám so sebou. Jarník mi navrhol, 
že napíše list Haraldovi Bohrovi do Kodaně, či by mi nevěděl zohnať nějaké stipendium. 
Odpověď přišla obratom. Bohr napísal, že sa vynasnaží, ale bohužial je takých prípadov 
mnoho. Každopádně napíše Veblenovi do Princetonu, ktorý má lepší prehlad. S Veble-

342 Pokroky matematiky, fyziky a astronomie, ročník 35 (1990), č. 6 



nom som si potom vyměnil dva dopisy a namiesto matematiky som sa intenzívně učil 
anglicky. 

V polovici februára 1939 som dostal z Ministerstva školství a národní osvěty v Prahe 
dekret, ktorým mi oznamujú, že podlá vládneho nariadenia č. 382/1938 Sb. Z.(zo dňa 
23. 12. 1938) mňa dávajú od 1. marca 1939 k dispozícii Slovenskej krajině. Potom som 
dostal oznámenie z Bratislavy, že mám nastúpiť na Slovensku techniku v Turč. Sv. 
Martine. Fakticky som odišiel z Prahy až v posledný marcový deň. 

Dni 14. a 15. marca som prezil ešte v Prahe a živo sa na ne památám. Dňa 14. marca 
Praha ležala pod snehom. Sedel som s doc. Knichalom v pracovní prof. Kósslera a „la
pali" sme najnovšie rozhlasové zprávy. Kóssler poznamenal: „Jarníkovi dejme pokoj. 
Pálí korespondenci. Já to udělal dřív". Táto udalosť na mňa hlboko zapósobila. Nikdy 
na ňu nezabudnem. V jednom období mójho života som urobil to isté. 

Keď som sa dostal na Slovensko, udržiaval som chvílu dosť čulý písomný vzťah 
s pražskými matematikmi. Po zavretí českých vysokých škol som (z bezpečnostných 
dóvodov) sa obmedzil na to, že som prof. Petrovi dva-tri rázy poslal viancčný pozdrav. 

Vojna skončila. Keď som sa koncom mája 1945 vracal z tábora oslobodených vázňov 
v Jene a autobusy Červeného kríža nás „vylodili" v Prahe, viedla moja cesta k nezabud-
nutelnému priatelovi Františkovi Vyčichlovi. Náhodnou zhodou okolností sa konal 
v ten deň akýsi aktív vo velkej sále na Albertové. František ma vzal so sebou. Tam som 
stretol mnoho známých. Jarník mi s typickým kludom povedal tieto múdre šlová: 
„Na všetko zabudni, pusti sa znova do matematiky." Mal pravdu, velkú pravdu. 

Po oslobodení Jarník, ako uznávaná vědecká osobnost', bol zavalený radom funkcií. 
Chodil som dosť často do Prahy, viem o jeho róznorodej činnosti, nebudem sa o nej 
rozpisovat', lebo žije ešte dosť památníkov, ktorí s ním boli v každodennom styku. 
Stálo by skutočne za to rozobrať, s akou starostlivosťou sa věnoval úsiliu o reformu 
vysokoškolskej výuky. 

Len tak mimochodom: Jarník vedel priamo literárné stylizovat'. To sa odzrkadlilo 
nielen v jeho učebniciach, ale aj v desiatkach róznych rozborov a v súkromnej korešpon-
dencii. 

Obrátim sa k inej kapitole jeho života, v ktorom som bol bezprostředným svedkom, 
pozorovatelom a kvapku aj jeho spolupracovníkom. 

Koncom roku 1951 bol Jarník menovaný členom (nie příliš velkej) Vládnej komisie 
pre vybudovanie Československej akademie vied. Členom Vládnej komisie bol aj mój 
blízky priatel D. Ilkovič. Občas mi dóverne prezradzoval, čo sa tam dialo. Nestačil 
mi dosť zdórazniť, akú pozitivnu úlohu tam zohral Jarník svojim rozvážným a věcným 
prístupom. 

Po ustanovení ČSAV (dňa 17. novembra 1952) bol Jarník nielen medzi prvými riad-
nymi členmi Akademie, ale v rokoch 1952—1955 vykonával aj funkciu předsedu mate-
maticko-fyzikálnej sekcie. Išlo vtedy o organizačně zabezpečenie a vybudovanie praco-
vísk, ktoré boli aj dosť vzdialené jeho vlastným záujmom. Věnoval sa tejto povinnosti 
poctivo, dósledne a chcel riešiť věci tak povediac s matematickou presnosťou. Chodil 
s kufríkom plným spisov, zvažoval pro a kontra, snažil sa vhíbiť do problémov róznych 
vědných odborov. Jeho svedomie mu nedalo, aby rozhodoval alebo navrhoval rozhod-
nutia, ak nebol vnútorne přesvědčený, že ide o relativné optimálně riešenie. 
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Na schódzach pléna sekcie s neuvěřitelnou trpezlivosťou vypočul každého. Niet 
divu, že schódze trvali 7 — 8 hodin. Přiznávám, že ma to nezriedka znervózňovalo. 
A nebol som sám. Stačil mi ale pohlaď na kludného a tolerantného viac ako 70ročného 
akademika B. Bydžovského, aby som vnútorne ochladol. Najmenej tolerantný bol 
akademik Eduard Čech. Čech bol v istom zmysle pravým opakom Jarníka. Mal ten-
denciu brať (nematematické) věci na lahšiu váhu. Bol výbušnej povahy, bol za rychle 
rozhodnutia, nerobilo mu nijaké vnútorne problémy, aby změnil svoj názor, keď sa 
přesvědčil, že sa mýlil. Lahko sa vedel pohašteriť s 1'uďmi, aby vzápátí nato sa s nimi 
opáť udobřil. 

Stručné: Bolo krátké obdobie, keď som Jarníka celkom nechápal. Pochopil som ho 
ale dokonale o 10 rokov neskór, keď som sa — nie vlastnou iniciativou — dcstal do ana-
logickéj situácie, v akej bol onoho času on. 

Roky stierali věkový rozdiel. Jarník mi neskór nepokryté povedal, ako sa muuiavilo, 
keď přestal byť predsedom sekcie. Bolo nám, pravda, jasné, že Jarník nikdy nestál 
o funkcie, o vyznamenania a veřejné uznania. Vždy ho to tiahlo zpáť k matematike 
a nikdy nepřestal pracovat 

Lenže funkcií a povinností mu ani po roku 1955 příliš neubudlo. Jediná vec, z ktorej 
sa mu podařilo vykíučkovať, boli otázky školskej matematiky. Vnútorne som bol ale 
přesvědčený, že právě on — ako vynikajúci pedagog — týmto otázkám lepšie rozuměl 
než mnohí iní. Nahlas som to nikdy nepovedal. Na čo vyhladávať zbytečné konflikty. 

Jarník mal mnoho pozvaní do zahraničia, ale chodil poměrné zriedkavo. Na Medzi-
národnom matematickom kongrese v Amsterdame v roku 1954 bol vedúcim delegácie 
ČSAV, ktorej členmi boli VI. Knichal, M. Katětov a ja. Jarník nás nepustil z dohíadu. 
Ako uvědomělý občan nášho státu chcel, aby sme dóstojne reprezentovali. Trošku sme 
medzi sebou šomrali, ale bez slova sme sa podriadili. Neskór sme si to humorné při
pomínali. A Jarník mal zmysel pre humor, aj keď sa navonok tvářil niekedy rezervované. 

V závěre svojich (iste nesúrodých a zdaleka nie úplných) spomienok by som sa chcel 
dotknúť jednej problematiky, ktorá bola mimoriadne časovo náročná a ktorej výsledky 
nenajdete v žiadnom zozname vědeckých alebo odborných práč. 

Příslušníci nasej mladšej vedeckej generácie sa často domnievajú, že prognózy rozvoja 
vědných oblastí sú ,,výtvorem posledných rokov44. Skutečnost'je ale celkem iná. 

Vláda svojím rozhodnutím zo dňa 22. 2. 1957 uložila ČSAV do konca roku 1958 
vypracovat' plán rozvoja jednotlivých vědných odborov na 10—15 rokov (zhruba do 
r. 1975) včítane reálných hmotných a personálnych predpokladov a s prihliadnutím 
na výpočtovú techniku, ktorá sa rýsovala na obzore, ale ktorej plný dopad bolo vtedy 
ťažko odhadnut'. Takýto plán předpokládal ako vedúceho člověka, ktorý mal náležitý 
prehlad o celej matematike a bol svrchované objektivny. Ako taký připadal do úvahy 
opáť,,samozřejmé" Jarník. 

Keďišlo o věci, ktoré sa zdali byť společensky opravdu vážné, Jarník nevěděl odolať 
(aj keď mal už 60 rokov). 

Jarník si úlohu nezTahčoval. V tom čase existovali rózne studie popredných světových 
matematikov o budúcnosti matematiky a možnostiach nových aplikácií. Jarník to všetko 
poctivo sledoval, študoval demografické perspektivy nasej společnosti a vybral si ob-
medzený pečet ludí, ktorým dóveroval. V marci 1959 odovzdal prezídiu ČSAV rozbor 
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súčasného stavu a perspektivy vedeckej práce v matematike u nás do r. 1975. Materiál 
bol věcný, triezvy, aj keď sa neskór ukázalo, že centrálně orgány, které dali příslušné 
podklady, přecenili naše hospodářské možnosti. 

Prečo to tak obšírné spomínam? 
Jarníkov materiál sa stal (za změněných podmienok) podkladom pre ďalšie podobné 

návrhy. (Napr. materiály, ktoré vypracovalo Vědecké kolegium matematiky v roku 1963 
o rozvoji do roku 1970 alebo materiály, ktoré vypracovalo Vědecké kolegium matema
tiky v roku 1967 o perspektivách do roku 1980.) 

Jarník odišiel v lete v roku 1968 do dóchodku. V rokoch 1965 — 70 som bol často 
v Prahe, nezriedka aj viac dní. Keď som len mohol nevynechal som příležitost' poroz-
právať sa s nim, poprosit' ho o jeho mienku. Bola to pre mňa vždy příjemná událosť. 
Aj dnes, keď som už sám dobré nad sedemdesiatkou, vidím před sebou člověka s hlbo-
kým ludským cítěním, člověka čistého charakteru, s akým som sa v živote len málokedy 
stretol. 

Vyhodnocení ankety o PMFA 

Před venocemi 1989 rozeslal sekretariát 
JČSMF všem předplatitelům Pokroků 
v Čechách a na Moravě anketní lístky. 
(Slovenská Jednota organizovala svůj 
průzkum nezávisle.) Ukázalo se, že vzhle
dem ke zdražení časopisu a k očekávané
mu uvolnění povinného odběru poklesne 
počet individuálních předplatitelů od roku 
1991 na méně než jednu třetinu (skutečný 
počet čtenářů může ovšem zůstat podstatně 
vyšší). 

V tomto příspěvku nechci hovořit 
o ekonomických záležitostech s tím spoje
ných, ani o tom, jak bude redakční rada 
dále postupovat, aby si nadále udržela 
přízeň čtenářů (v této chvíli to již bude 
pravděpodobně jiná redakční rada). Poku
sím se zde pokud možno stručně a objek
tivně vyhodnotit ty anketní lístky, které 
obsahovaly jakoukoli doplňující infor
maci od dosavadních předplatitelů. 

Bylo odevzdáno asi 430 anketních 

lístků se slovním hodnocením členského 
časopisu nebo s připomínkami (z toho 
několik delších dopisů), které lze poklá
dat za dosti reprezentativní vzorek. 

Asi 120 čtenářů je velmi spokojeno 
nebo spokojeno s dosavadní úrovní Pokro
ků a nepřeje si (až na drobné náměty) nic 
podstatného měnit. Z nich něco přes 
polovinu jsou čtenáři z Prahy, ostatní jsou 
mimopražští, a to zdaleka nejen z větších 
center. Značná část těchto spokojených 
čtenářů však nebude časopis nadále ode
bírat kvůli jeho zdražení nebo kvůli tomu, 
že ,,knihy a časopisy se doma hromadí" 
a hodlá si zřejmě časopis půjčovat. (Na 
druhé straně je zajímavé, že řada čtenářů, 
kteří mají k časopisu i vetší výhrady, si 
jej chce nadále předplácet.) 

Asi 20 učitelů ZŠ a SŠ se vyjádřilo 
jednoznačně negativně: PMFA učitelům 
nic nedává, je to vysloveně vědecký časo
pis, nelze jej nijak využít ve vyučování. 
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